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     Οι περιςςότερεσ λζξεισ βγικαν από άλλεσ λζξεισ με 

  ι με 

   Αυτόσ  είναι και ο κυριότεροσ  τρόποσ ςχθματιςμοφ των 

λζξεων. 

   Μια λζξθ που δε γίνεται από άλλθ αλλά ςχθματίηεται από 

μια ρίηα προςκζτοντασ μια κατάλθξθ λζγεται . 

   Η λζξθ από τθν οποία παράγεται άλλθ λζξθ λζγεται 

 προσ αυτι. 

   Οι παραγωγικζσ καταλιξεισ είναι πολλζσ και τισ 

προςκζτουμε ςε μια πρωτότυπθ για να φτιάξουμε άλλεσ 

λζξεισ. 

   Μια λζξθ που γίνεται από δυο άλλεσ λζξεισ πρωτότυπεσ ι 

παράγωγεσ λζγεται 

 

   ΢τθν παραγωγι θ βάςθ μασ είναι το κζμα π.χ.  

   αρχ-ι- αρχ-ίηω 

   ΢τθ ςφνκεςθ θ βάςθ μασ είναι το κζμα μαηί με ζνα φωνιεν 

ςυνικωσ  (ο)  π.χ. 

   ακριβ-ά + πλθρ-ϊνω= ακριβοπλθρϊνω 
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   Τα ριματα παράγονται από άλλα ριματα, από ονόματα και 

άκλιτεσ λζξεισ. 

 Τα ριματα που παράγονται από άλλα ριματα  ζχουν 

υποκοριςτικι ςθμαςία. 

φζγγω-φεγγίηω 

κλαίω-κλαψουρίηω 

 Ριματα που παράγονται από ονόματα ζχουν τισ 

καταλιξεισ: 

λζξεισ ίηω άηω ιάηω εφω ϊνω αίνω 

αρχι αρχίηω      

ελπίδα ελπίηω      

δόξα  δοξάηω     

κόποσ   κοπιάηω    

γφροσ    γυρεφω   

ταξίδι    ταξιδεφω   

κρφο     κρυϊνω  

κλειδί     κλειδϊνω  

ακριβόσ      ακριβαίνω 

ηεςτόσ      ηεςταίνω 
 

 Ριματα που παράγονται από άκλιτα ζχουν τισ 

καταλιξεισ: 

 

 

λζξεισ ηω ίηω εφω ϊνω 
ςυχνά ςυχνάηω    
χωρίσ  χωρίηω   

κοντά   κοντεφω  

ςιμά    ςιμϊνω 
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Τα ουςιαςτικά μπορεί να παράγονται από ριματα, από 

ουςιαςτικά και από επίκετα. 

 Τα ουςιαςτικά από ριματα μπορεί να ςθμαίνουν το 

πρόςωπο που ενεργεί και παίρνουν τισ καταλιξεισ:  

 

ριματα τθσ ιςτισ τορασ ζασ 

ψζλνω ψάλτθσ    
ράβω ράφτθσ    
τραγουδϊ  τραγουδιςτισ   
πολεμϊ  πολεμιςτισ   
διδάςκω   διδάκτορασ  
ειςπράττω   ειςπράκτορασ  
βάφω    βαφζασ 

προβάλλω    προβολζασ 

 

 Μπορεί να ςθμαίνουν τθν ενζργεια ι το αποτζλεςμα 

τθσ ενζργειασ και παίρνουν τισ καταλιξεισ: 

 

ριματα μόσ ςθ-ψθ-ξθ ςιμο-ψιμο-ξιμο 

λυτρϊνω λυτρωμόσ   

ςζβομαι ςεβαςμόσ   

απαντϊ  απάντθςθ  

κρίνω  κρίςθ  

λάμπω  λάμψθ  

κλίβω  κλίψθ  

φυλάω  φφλαξθ  

ειςπράττω  είςπραξθ  

δζνω   δζςιμο 

πλζνω   πλφςιμο 

γράφω   γράψιμο 

ράβω   ράψιμο 

τρζχω   τρζξιμο 

πλζκω   πλζξιμο 
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ριματα θτό οφρα άλα ία 

παραμιλϊ παραμιλθτό    

ροχαλίηω ροχαλθτό    

ςκοτίηω  ςκοτοφρα   

μουρμουρίηω  μουρμοφρα   

κρεμϊ   κρεμάλα  

τρζχω   τρεχάλα  

επικυμϊ    επικυμία 

μαρτυρϊ    μαρτυρία 

 

ριματα μα ίδι εία-ειά     εια 

ιδρφω ίδρυμα    

υψϊνω φψωμα    

ςτολίηω  ςτολίδι   

ςκουπίηω  ςκουπίδι   

μαγεφω   μαγεία  

δουλεφω   δουλειά  

προςπακϊ    προςπάκεια 

καλλιεργϊ    καλλιζργεια 
 

 Μπορεί να ςθμαίνουν το όργανο ι τον τόπο τθσ 

ενζργειασ και παίρνουν τισ καταλιξεισ: 

 

ριματα τιρι-τιριο-τιρασ τρα-τρο είο 

ξυπνϊ ξυπνθτιρι   

εργάηομαι εργαςτιριο   

ανεμίηω ανεμιςτιρασ   

ςφυρίηω  ςφυρίχτρα  

κινϊ  κίνθτρο  

γράφω   γραφείο 
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 Τα ουςιαςτικά από επίκετα παίρνουν τισ καταλιξεισ: 

 

ουςιαςτικά άδα ίλα οςφνθ ότθτα αδι-άρα-ίμι 

άγριοσ αγριάδα     
άςπροσ  αςπρίλα    
καλόσ   καλοςφνθ   
ακϊοσ    ακωότθτα  
άςπροσ     αςπράδι 

κουφόσ     κουφαμάρα 

ψόφιοσ     ψοφίμι 

 

 Τα ουςιαςτικά από ουςιαςτικά μπορεί να είναι: 

 

 Υποκοριςτικά με καταλιξεισ: 

-άκι-ςκυλάκι 

-άκθσ-Γιωργάκθσ 

-άκοσ-γεροντάκοσ 

-οφδα-οφδι-αγγελοφδι 

-ουδάκι-χωριουδάκι 

--οφλα-βρυςοφλα 

-οφλθσ-αδελφοφλθσ 

-οφλι-ςακοφλι 

-αράκι-μθλαράκι 

-άριο-βιβλιάριο 

-ίδιο-ςακίδιο 

-ίςκοσ-αςτερίςκοσ 

 

 Μεγεκυντικά με καταλιξεισ: 

-α-βαρζλα 

-άρα-φωνάρα 

-αροσ-ςκφλαροσ 
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 Τοπικά με καταλιξεισ: 

-αριό-καμπαναριό 

-άδικο-ψαράδικο 

-ίδικο-ψιλικατηίδικο 

 

 Εκνικά με καταλιξεισ: 

-ίτθσ-Ροδίτθσ 

-ιάτθσ-Μανιάτθσ 

-ϊτθσ-Ηπειρϊτθσ 

-ιϊτθσ-Βολιϊτθσ 

-ανόσ-Αφρικανόσ 

-ινόσ-Βυηαντινόσ 

-ιόσ-Θεςςαλονικιόσ 

-αίοσ-Ευρωπαίοσ 

 

 Επαγγελματικά με καταλιξεισ: 

-άσ-ψαράσ 

-άρθσ-βαρκάρθσ 

-τηισ-καφετηισ 
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   Τα επίκετα μπορεί να παράγονται από ριματα, από ονόματα 

και από επιρριματα. 

 Τα επίκετα από ριματα ζχουν τισ καταλιξεισ: 

 

ριματα τικόσ τοσ ςιμοσ-ξιμοσ 

κάκομαι κακιςτικόσ   
χτυπϊ  χτυπθτόσ  
νθςτεφω   νθςτίςιμοσ 

εκλζγω   εκλζξιμοσ 

 

 Τα επίκετα από ουςιαςτικά ζχουν τισ καταλιξεισ: 

 

ουςιαςτικά άρθσ άτοσ ζνιοσ ινοσ 

ηιλια ηθλιάρθσ    
μζλι  μελάτοσ   
αςιμι   αςθμζνιοσ  
ξφλο    ξφλινοσ 

     

 ερόσ ισ ακόσ ικόσ 

βροχι βροχερόσ    
κάλαςςα  καλαςςισ   
ιλιοσ   θλιακόσ  
τθλζφωνο    τθλεφωνικόσ 

     

 άτικοσ ίςτικοσ ίςιοσ  

άνοιξθ ανοιξιάτικοσ    

κοφκλα  κουκλίςτικοσ   

βουνό   βουνίςιοσ  

 

 

 



Κατερίνα Καρπέτα Σελίδα 8 
 

 

 Τα επίκετα από επίκετα ζχουν τισ καταλιξεισ: 

 

 

 

  Τα επίκετα από επιρριματα  ζχουν τισ καταλιξεισ: 

 

ινόσ-κοντά – κοντινόσ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

επίκετα οφλθσ οφτςικοσ ωπόσ ερόσ ουλόσ 

μικρόσ μικροφλθσ     

καλόσ  καλοφτςικοσ    
άγριοσ   αγριωπόσ   

άςπροσ    αςπριδερόσ  

παχουλόσ     παχουλόσ 



Κατερίνα Καρπέτα Σελίδα 9 
 

Οι λζξεισ χωρίηονται ςε απλζσ και ςφνκετεσ. 

Σχθματίηονται με δφο τρόπουσ: 

 Μια απλι λζξθ παίρνει ςτθν αρχι τθσ ζνα 

αχϊριςτο μόριο ( λζξεισ που δε λζγονται μόνεσ 

τουσ. ΢υνθκίηονται ςτθ ςφνκεςθ ςαν αϋ 

ςυνκετικά):  

ξε-,  α-,  (αν-),  ανα- 

 

 Δφο ι περιςςότερεσ λζξεισ ενϊνονται ςε μία. 

Αχώριστα μόρια         
 

 
            ΣΥΝΘΕΤΕΣ ΛΕΞΕΙΣ 

α- 
 

Έχουν ςτερθτικι 
ςθμαςία. 
Δθλϊνουν 
άρνθςθ ι 
ςτζρθςθ εκείνου 
που δθλϊνεται 
από το βϋ 
ςυνκετικό 

άγνωςτοσ, αδφνατοσ, ακατάλλθλοσ, άχαροσ  
αλλά και 
άοπλοσ, αόρατοσ, άυπνοσ, άυλοσ 

αν- 
(μπροςτά 
από 
φωνήεν) 
 

 
ανάξιοσ, ανιςυχοσ, ανόμοιοσ 

ανα- 
(ςπάνια) 

Σθμαίνει επάνω, 
πίςω, πάλι 

αναςθκϊνομαι, ανακάκομαι, αναδουλειά, 
ανακαλϊ,  αναδάςωςθ, 
 

ξε- 
 
 
 
 
ξ- (μπροςτά 

Σθμαίνει  
ζξω,  

ξεμυτίηω, ξεπορτίηω 

πολφ,  
 

ξεκουφαίνω, ξεμακραίνω 

εντελϊσ,   
 

ξεπουλϊ, ξεπαγιάηω, ξετινάηω 



Κατερίνα Καρπέτα Σελίδα 10 
 

από 
φωνήεν) 

αναίρεςθ ξεκουράηω, ξεβάφω, ξεπουλϊ, ξεκαρφϊνω, 
ξεδιψϊ, ξεκολλϊ, ξεντφνομαι, ξεςτρϊνω, 
ξεϊδρϊνω 

    Αχϊριςτα μόρια είναι και οι αρχαίεσ προκζςεισ: εισ, εκ-εξ, 

εν, προ, ςυν, δια, αμφί, επί, περί, υπό, υπζρ και μερικζσ 

άκλιτεσ λζξεισ. 

Αχϊριςτα 
μόρια 

ςθμαςία ΢φνκετεσ λζξεισ 

αει- πάντοτε, 
αδιάκοπα 

αεικίνθτοσ, αείμνθςτοσ, 
αειπάρκενοσ….. 

αμφι-  από τα δφο 
μζρθ 

 διχαςμόσ 

αμφίβιο, αμφικζατρο 
 
αμφιβάλλω, αμφιταλαντεφομαι 

αρχι- πρϊτοσ, ανϊτεροσ αρχιεπίςκοποσ, αρχιεργάτθσ, 
αρχιμάγειρασ, αρχιμθχανικόσ, 
αρχιςτράτθγοσ, αρχιςυντάκτθσ, 
αρχιτζκτονασ, αρχιφφλακασ, 
αρχιχρονιά…… 

δια-  ανάμεςα 

 παντοφ 

 διάλυςθ 

διαβαίνω, διάφανοσ, διζξοδοσ 
διαδίδω 
διαλφω, διαςπϊ…… 

διχο- μοιραςμζνοσ ςτα 
δφο 

διχοτομϊ, διχόνοια…… 

δυς-  δφςκολα, κακά δυςάρεςτοσ, δφςτυχοσ, 
δφςτροποσ, δυςτφχθμα……. 

εις- κίνθςθ μζςα ειςάγω, είςοδοσ, ειςβάλλω…. 
εκ-, εξ-  ζξω 

 αλλαγι 

 πολφ 

εκκζτω, εκφράηω, εξζχω 
εκχερςϊνω…. 
ζκπλθκτοσ, ζκκαμβοσ…. 

εν- (εμ-) μζςα ενάγω, ενιλικασ, ενορία, 
εμπιςτεφομαι, εμπνζω… 

ενδο- μζςα ενδοχϊρα, ενδόμυχοσ…. 
επί-(επ-,εφ-)  επάνω 

 

επιβλζπω, επίγειοσ, επιγραφι…. 
εφαρμόηω…. 
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 διάφορα επιδιορκϊνω, επικυρϊνω, 
εφευρζτθσ, …. 

ευ-  καλά 

 εφκολα 

ευάεροσ, ευκαιρία… 
ευερζκιςτοσ, εφφοροσ….. 

θμι- Μιςό θμίκεοσ, θμικρανία, θμικφκλιο, 
θμιςφαίριο………. 

ομο- Μαηί ομόγλωςςοσ, ομότιμοσ, 
ομόκρθςκοσ, ομόςπονδοσ…. 

περι  γφρω 
 

 πολφ 

περικυκλϊνω, περιορίηω, 
περιγιάλι… 
περίφθμοσ, περιηιτθτοσ……. 

ςυν- (ςυγ-, 
ςυλ-, ςυμ-, 
ςυρ-, ςυς-, 
ςυ-, ςυνε-) 

 
 
              μαηί 

ςφνδεςμοσ, ςυνζδριο…… 
ςυγγραφζασ, ςυγκρατϊ…. 
ςυλλαλθτιριο…… 
ςυμπακϊ, ςφμφωνο… 
ςφρριηα… 
ςφςςωμοσ… 
ςυςταίνω….. 
ςφηυγοσ…… 
ςυνεφζρω….. 

τθλε- μακριά τθλεόραςθ, τθλεςκόπιο, 
τθλζφωνο, τθλεκοντρόλ….. 

υπο- (υπ,υφ)  από κάτω 
 
 

 κρυφά 

 ςυνοδεία 

 πίςω 

υπόγειο, υπόκεςθ, 
υποδιευκυντισ, υποκατάςτθμα, 
υπόςτεγο….. υφθγθτισ, υφιλιοσ 
υποδθλϊνω 
υπόκρουςθ 
υποχωρϊ…. 

υψι- ψθλά υψίπεδο,  υψίφωνοσ 
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Ενϊνονται δφο 
ονόματα  

αντρόγυνο, 
γυναικόπαιδα, 

ςτενόμακροσ…… 

Ενϊνονται δφο 
ριματα 

(οι ενζργειεσ των 
δφο αυτϊν 

ρθμάτων γίνονται 
ςφγχρονα ι 
διαδοχικά) 

αναβοςβινω, 
ανεβοκατεβαίνω, 

τρωγοπίνω, 
μπαινοβγαίνω,  
ςτριφογυρίηω… 

Ενϊνονται δφο 
επιρριματα 

βορειοανατολικά.. 

Σο αϋςυνκετικό 
τουσ  (ουςιαςτικό, 

επίκετο, 
επίρρθμα,πρόκεςθ) 
Προςδιορίηει το βϋ 

ςυνκετικό 
(ουςιαςτικό, 

επίκετο, ριμα, 
επίρρθμα) 

νυχτοποφλι, 
ςπανακόπιτα, 

αγριολοφλουδο, 
πρωτοβρόχι 
ξαναβλζπω, 

ςιγανοπερπατϊ 
κάταςπροσ, 
παραδίπλα 

Κάποιοσ ζχει κάτι 
ςαν κτιμα του 

γαλανομάτθσ, 
γλυκόφωνοσ, 
καλόκαρδοσ… 

Το ζνα ςυνκετικό 
τουσ είναι 

αντικείμενο ςτο 
άλλο 

χαρτοπαίχτθσ 
(αυτόσ που παίηει 

χαρτιά) 
Χορτοφάγοσ 

(εκείνοσ που τρϊει 
χόρτα) 
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Σο ςυνδετικό φωνιεν (ο ι ω ι α) 

 Όταν το αϋ ςυνκετικό είναι κλιτό, ενϊνεται με το βϋ 

ςυνκετικό με ζνα όμικρον (ο), που λζγεται ςυνδετικό 

φωνιεν. 

γυναίκεσ και παιδιά= γυναικόπαιδα 

ανάβω και ςβινω = αναβοςβινω 

πικρι και δάφνθ = πικροδάφνθ 

 

 Όταν το αϋ ςυνκετικό είναι επίρρθμα ςε –ω,  κρατάει 

το ω, εκτόσ από τθ λζξθ χάμω 

ηθτωκραυγάηω   χαμόκλαδα 

πιςϊπλατα 

 

ζξω + ςφμφωνο     

 ζξω και πόρτα = εξϊπορτα   

ζξω και ςχολικό = εξωςχολικό 

ζξω και φφλλο = εξϊφυλλο 

 

 

 

 

 

 

           ζξω + φωνιεν 

ζξω και οδόσ = ζξοδοσ 

ζξω και ομολογϊ = εξομολογϊ 

ζξω και ορίηω = εξορίηω 
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 Οι λζξεισ  γυροφζρνω, γυρολόγοσ ζχουν αϋ 

ςυνκετικό το ουςιαςτικό γφροσ. 

 Όταν το αϋ ςυνκετικό είναι αρικμθτικό από το πζντε 

ωσ το ενενιντα θ ςφνκετθ λζξθ παίρνει ςυνδετικό 

φωνιεν ζνα α 

πεντάγραμμο, εξάμθνο,  εφτάηυμο, (ο)χταπόδι, 

εννιάμερα, δεκακζςιο ,  τριαντάφυλλο……. 

1  μον(ο) μονάκριβοσ, μονομαχία, μονοπάτι 

2  δι-  δίβουλοσ, δίκοποσ, διπρόςωποσ 

  Δις-  διςζγγονο, διςεκατομμφριο 

  Δυ  δυαρχία 

3  τρι  τρίγλωςςοσ, τρίγωνο, τριφφλλι 

4  τετρα- τετράγωνο, τετράποδο, τετράπαχο 

Σα ςφνκετα με το αρικμθτικό δφο ςχθματίηονται με τα: 

δι- διμερισ, δίλθμμα, δίτροχοσ, διϊροφοσ, δίωρο…. 

δις- δίςεκτοσ 

 δυ- γράφονται : δυάδα, δυάρι, δυόμιςι 

 

 Οι ςφνκετεσ λζξεισ με αϋ ςυνκετικό τθ λζξθ αρχι 

γράφονται ι (γιϊτα), εκτόσ από εκείνεσ που 

παράγονται από τισ λζξεισ αρχείο και αρχθγόσ. 

Αρχιςτράτθγοσ, αρχιμουςικόσ….. 

Ενϊ: αρχειοκικθ, αρχθγόσ, αρχθγία 
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 Το επίκετο καλόσ, ωσ αϋ ςυνκετικό, όταν γίνεται καλλι- 

γράφεται με 2λλ και ι (γιϊτα) 

καλλιτζχνθσ, καλλιςτεία 

ενϊ: καλλυντικά 

 Η λζξθ γθ, ωσ αϋ ςυνκετικό, γράφεται με θ (ιτα) 

γιπεδο, γιινοσ, γθγενισ 

Αλλά γράφεται και γεω, ι γαιο 

γεωγραφία, γεωπονία, γεωμετρία 

Ενϊ: γαιοκτιμονασ, γαιάνκρακασ 

Σαν βϋ ςυνκετικ, γράφεται με ει  

Υπόγειο, ιςόγειο υδρόγειοσ, Μεςόγειοσ 

ΕΚΤΟΣ: εξωγιινοσ, καταγισ 

 

 Οι λζξεισ  χάρθ , λζξθ, παφςθ, τάξθ, φφςθ ςαν αϋ 

ςυνκετικό γράφονται με ι (γιϊτα)  

χαριτολογϊ 

λεξιλόγιο 

παυςίπονο 

ταξινομϊ 

φυςιολάτρθσ 

 

 Τα ριματα ωσ αϋ ςυνκετικά, γράφονται ςυνικωσ με το 

κζμα του αορίςτου  

φεφγω- ζφυγα – φυγόπονοσ 

λείπω – ζλειψα –λειψυδρία 

 

 

 Η λζξθ όνομα , ωσ βϋ ςυνκετικό, όταν γίνεται –ωνυμ.. 

γράφεται με ω και υ  

επϊνυμο 

 ανϊνυμο 

ςυνϊνυμο 
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ομϊνυμα 

 ετερϊνυμα…. 

Ενϊ παρονομαςτισ, κατονομάηω, μετονομάηω 

 

 Οι λζξεισ λατρεία, και πορεία,  ωσ βϋ ςυνκετικά, 

γράφονται με ι (γιϊτα). 

 

 

φυςιολατρία 

προςωπολατρία 

 ειδωλολατρία 

αεροπορία 

 πεηοπορία 

πρωτοπορία 

 

 Οι λζξεισ οδφνθ, όλεκροσ, ομαλόσ, όροφοσ, όφελοσ 

Ωσ βϋ ςυνκετικά, γράφονται με ω (ωμζγα) 

 

ανϊδυνοσ 

πανωλεκρία 

ανϊμαλοσ 

διϊροφοσ 

ανϊφελοσ 

 

                                  

                               

                               Νεοελλθνικι γραμματικι Μ. Τριανταφυλλίδθ 

   Εφαρμοςμζνθ Γραμματικι Γ. Παπαναςταςίου 
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       Η ομαδοποίθςθ των λζξεων μπορεί να γίνει με διάφορουσ 

τρόπουσ. 

   Μποροφμε να φτιάχνουμε οικογζνειεσ λζξεων ι να  

χωρίηουμε τισ λζξεισ ανάλογα με τθν αρχικι τουσ ςυλλαβι ι να 

τισ βάηουμε ςφμφωνα με τθν κατάλθξι τουσ. 

   Ένα παράδειγμα με τθ λζξθ ρωτϊ (ερωτϊ) 

Οικογζνεια    ςφμφωνα με τθν αρχικι  

ςυλλαβι 

ερϊτθςθ      ρωγμι 

ερωτθματικό     ρϊγα 

ερωτθματολόγιο    ρωμαλζοσ 

          ρϊτθμα 

ςφμφωνα με      ρωμιοςφνθ 
τθν κατάλθξθ     Ρωμιόσ 
πατϊ      Ρωςία 

πετϊ       Ρϊμθ 

κρατϊ 

παρατϊ       

 

Να κάνουμε ακροςτιχίδα 

Ρακζτα 

Ώρα 

Σραπζηι 

Ωραίοσ 
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 Όταν δουλεφουμε μια λζξθ μ’  αυτόν τον τρόπο, ςίγουρα 

τα παιδιά κα τθ κυμοφνται. 

 Στθν οικογζνεια κα εξθγιςουμε για ποιο λόγο  θ λζξθ 

ερϊτθςθ κζλει (θ) .  

 Είναι παράγωγθ λζξθ του  ριματοσ  ρωτϊ (που είναι τθσ 

βϋ ςυηυγίασ-τονίηεται ςτο ϊ) και αυτό ςυμβαίνει με όλεσ 

τισ παράγωγεσ από τζτοια ριματα.  

Επειδι αυτό το ριμα δεν ζχει κακόλου (ι ) ςτθν 

κατάλθξι του, του δίνει ο ιλιοσ το θ που ζχει μεγάλθ 

δφναμθ. 

Και ζτςι γράφω τισ λζξεισ (ερϊτθςθ, ρϊτθςα, 

ερωτθματικό)  το  

τθ με θ (ιτα). 

 Η ομαδοποίθςθ ςφμφωνα με τθν αρχικι ςυλλαβι κα τα 

βοθκιςει να μάκουν  λζξεισ που κζλουν ρω ςτθν αρχι 

και όχι ρο (με όμικρον). 

 Με τισ λζξεισ τθσ ακροςτιχίδασ που ζχουν επιλζξει τα 

παιδιά μποροφν να αςχολθκοφν με τθ δθμιουργικι 

γραφι. Να γράφουν μια ιςτορία με αυτζσ τισ λζξεισ.  

Είναι καταπλθκτικά αυτά που γράφουν.  Σα παιδιά 

αγαποφν το γράψιμο, αφινουν τθ φανταςία τουσ, 

αυτοςχεδιάηουν και τα αποτελζςματα κα ςασ 

ενκουςιάςουν. 

 Περιςςότερα μπορείτε να δείτε ςτθν παραγωγι 

γραπτοφ λόγου.  

 

 
 
 
 
 


